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Milí bratři a sestry, 

 

 marnost nad marnostni a všecko jest marnost. Je to 

pravda? Copak nic na tomto světě nemá smysl? Ani pravdivý a 

spravedlivý život? Ani upřimná láska? Ani obětavé milosrdenství? 

Takhle to kazatel ale přece nemyslí! Určitě se teď nekteří bouříte. A 

správně. I když má Kazatel pověst největšího skeptika Bible, takhle 

to Kazatel opravdu nemyslí. 

 Jde mu o to, že všechno pomíjí, všechno je dočasné. 
Všechno má svůj čas. Všechno je jako ranní opar. Tak jako ranní 

mlha, která se rozplyne, když na ní posvítí slunce. Všechno lidské, 

všechno pozemské, všechno stvoření směřuje ke svému konci. To 

je řád tohoto světa, který do něj Bůh Stvořitel vložil. Všechno 

stvořené je časné. Je třeba na to nezapomínat, je třeba to respektovat.  

 Ano, většina skutečností, věcí a hodnot, o které my lidé 

usilujeme je dočasná a pomine jako pára nad hrncem. Pomíjí 

lidský úspěch a kariéra, pomíjí majetek, pomíjí moc nad druhými, 

pomíjí čest i sláva,  pomíjí i vzdělání a moudrost, pomíjí naše zdraví i 

život sám. Všichni spějeme ke smrti, k zániku spěje i naše země i 

celý vesmír.   
 Ale vždyť v našich srdcích, v naší víře je přece touha po 

věčnosti, po Bohu. Jak je to tedy s vírou? Ta nepomíjí? Apoštol Pavel 

říká (1K 13), že zůstává víra, naděje a láska. Ale, že největší z této 

trojice je láska. A láska nikdy nezanikne. Tuto naději smíme z Boží 

milosti mít. 

 Ale jinak platí: Marnost nad marnostmi a všechno je marnost. 

Všechno pomíjí, všechno je konečné. Proč tomu tak je? V Písmu na 

to máme odpověď hned v prvních kapitolách Bible. Bůh stvořil 

člověka, aby byl Božím obrazem. A vytvořil pro něj i rajskou 

zahradu Eden. Zde měl člověk všechno potřebné k životu. Pro 

člověka zde rostly rozmanité stromy s chutným ovocem. Aby člověk 

nebyl sám, stvořil Bůh také zvířata i ptáky. A Hospodin Bůh stvořil 

člověka jako pár. Jako muže a ženu. To, aby si byli navzájem 

pomocí. Jen jedno Bůh člověku zakázal: jíst ze stromu poznání 

dobrého a zlého. Člověk také dostal od Boha veliký dar - 

svobodu. Možnost se svobodně rozhodovat. Bůh nestvořil člověka  
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jako loutku. Stvořil ho jako svobodnou bytost, která nese také 

odpovědnost za svá rozhodnutí.  

 A člověk tento veliký dar svobody zneužil proti Bohu. 
Podlehl ďábelskému namlouvání a jedl ze stromu poznání dobrého a 

zlého. A to proto, aby byl jako Bůh. Aby mohl jako Bůh 

rozhodovat o tom, co je dobré a zlé. A to člověk nesmí. My lidé 

totiž nechápeme, nerozumíme, co je opravdu dobré a zlé. O tom 

může rozhodovat jen náš Stvořitel, Bůh sám. 

 A toto jezení ovoce ze stromu poznání dobrého a zlého 

nazývá Písmo hříchem. Je to samozřejmě obraz a hluboký symbol. 

Tento příběh nás učí, že hřích je to, když člověk neposlouchá 

svého Stvořitele, když chce být jako Bůh. Když chce na Božím 

místě rozhodovat o tom, co je dobré a zlé. A za tuto neposlušnost je 

člověk potrestán vyhnáním z ráje a smrtelností. Neboť člověk, který 

poslouchá ďábla a ne Boha, který chce rozhodovat o tom, co je 

dobré a zlé, by byl nebezpečím pro celé stvoření. Takový člověk 

musí být omezen pomíjivostí, musí být omezen smrtí. Takový člověk 

nemůže jíst ze stromu života. 

 Tento příběh o neposlušnosti člověka v zahradě Eden se  

netýká jen Adama a Evy. Je to příběh i o nás. Je to příběh o našem 

neposlouchání Boha. Je to příběh o našem poslouchání Pokušitele. 

Je to příběh o našem hříchu, o tom, že chceme být jako Bůh a dělat 

si, co se nám zachce. A proto jsme i my byli vyhnáni z rájské 

zahrady. Proto i pro nás platí Boží soud: „Prach jsi a v prach se 

navrátíš.“ 
 Dnes je Popeleční středa a začíná postní doba. A to je 

příležitost, abychom tento čas využili ke zpytování svého svědomí, 

abychom přemýšleli o svém životě, o tom, co je v něm hříšné, v čem 

se stavíme proti Bohu. Abychom přemýšleli o tom, zda se také 

nechceme být jako Bůh. Zda nechceme rozhodovat o tom, co je dobré 

a zlé. Tento čas je příležitostí pro rekapitulaci našeho života. Jak 

žijeme podle Božích přikázání? Jak důvěřujeme a posloucháme 

našeho Otce v nebesích. Jak milujeme své bližní, jak jim odpouštíme, 

jak se s nimi smiřujeme, jak pro ně máme naději. Kolik je v našem 

životě důvěry k Bohu a milosrdenství vůči druhým lidem? 

 Pán Ježíš Kristus nám říká: „Pokání čiňte a věřte 

evangeliu.“ Činit pokání, znamená změnit své smýšlení, odřeknout  
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se svého sobectví a zla a obrátit se znovu k Bohu a k bližnímu. A 

také věřit, že Bůh je milosrdný a že se nad námi slitovává a dává nám 

vždy novou příležitost. Činit pokání to znamená žít vírou a láskou. 

 Slova o marnosti, o pomíjivosti toho, co máme rádi, slova o 

hříchu a o smrti nejsou ničím příjemným. Není příjemné je slyšet, ale 

je to pravda. Na závěr si ale připomeňme ještě něco nadějného. 

Apoštol Pavel píše v 5. kapitole svého listu do Říma, že jsme sice 

propadli smrti pro Adamův hřích, ale není to konec. Bůh nám ze své 

milosti poslal svého Syna Pána Ježíše Krista. A ten za nás, za naše 

viny zemřel. A tak jsme byli my hříšníci ospravedlněni. Kristova 

smrt nás smířila s Bohem. A tak díky Bohu a Kristu není smrt už 

tím posledním. I my ospravedlnění hříšníci máme naději věčného 

života. 
 

       Amen   

     

   

  


